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„Să vă iubiţi unul pe altul! Precum Eu v-am iubit pe voi, aşa şi voi să vă iubiţi unul pe altul!”  (Ioan 13,34) 
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Evanghelia si Apostolul 

În Duminica întâi după Rusalii (a 
Tuturor Sfinților) (Lăsatul secului 
pentru Postul Sfinților Apostoli 
Petru şi Pavel) se citesc: 
 

Apostolul de la Evrei 11, 33-40; 
12, 1-2;  
 

Evanghelia de la Matei 10, 32-
33; 37-38; 19, 27-30; 

Fericitul Augustin  
 

-a născut la 13 noiembrie 354 
în oraşul Tagaste din Numidia 

(Africa de Nord) într-o familie 
modestă. Tatăl său, Patriciu, a fost 
păgân. Monica, mama lui, a fost 
creştină din naştere.  
     Fericitul Augustin a studiat şti-
inţele vremii. La 24 aprilie (în Sâm-
băta cea Mare), anul 387, a primit 
sfântul botez. În anul următor a 
stat la Cartagina la prietenul său, 
avocatul creştin Inochentie, apoi s-
a retras la ţară unde a rămas trei 
ani la ferma unui prieten al său din 
Cassiciacum. După ce şi-a dăruit 
toată averea bisericii din Targaste, 
a înfiinţat la Ipone (Hippo) o mă-
năstire de călugări şi una de călu-
găriţe. Aceasta din urmă, pusă sub 
cârmuirea duhovnicească a surorii 
sale, cu acelaşi fel de viaţă mona-
hală. „Regulile” Fericitului Augus-
tin au avut o mare influenţă asu-
pra monahismului din apus.  
     La cererea credincioşilor, bătrâ-
nul episcop Valeriu l-a hirotonit 
preot în anul 391. În anul 395, a 
fost sfinţit episcop şi rânduit ca 
ajutor al lui Valeriu. Din anul 396, 
a rămas singur episcop al Iponiei, 
până la 28 august, când a trecut la 
cele veşnice. În anul 410, Alaric, 
regele vizigoţilor a jefuit Roma. 
Păgânii au pus această nefericită 
întâmplare pe seama creştinilor. 
Atunci Augustin a scris însemnata 
lucrare „De civitate Dei” (Despre 
cetatea lui Dumnezeu). Fericitul 
Augustin s-a mutat la Domnul la 
28 august 430. 

În această zi pomenim pe: 
Sfântul Mucenic Isihie; Fericitul 
Ieronim; Fericitul Augustin;Sfân-
tul Prooroc Amos;  

Biserica lui Hristos este Biserica sfinţilor şi a martirilor. 
Ea a fost întemeiată pe jertfa Domnului de pe Cruce, pe 

învăţătura Apostolilor şi pe sîngele a peste zece milioane de 
martiri. Biserica dintotdeauna a născut sfinţi, a fost slujită de 
sfinţi. Biserica şi astăzi cere sfinţi, păstori cît mai sfinţi şi cre-
dincioşi cu viaţă sfîntă. Dintre aceştia facem parte şi noi.” 
 

(Arhim. Ilie Cleopa) 

Sinaxar 

S 

Duminica Tuturor Sfinţilor 

oartea lui Eminescu s-a produs pe 
data de 15 iunie 1889, în jurul 

orei 4 dimineața, după ce la începutul 
anului boala sa devenise tot mai violen-
tă, în casa de sănătate a doctorului 
Șuțu din strada Plantelor, București. 
Ziarul Românul anunța ziua următoare 
la știri: Eminescu nu mai este. Corpul 
poetului a fost expus publicului în bise-
rica sf. Gheorghe, pe un catafalc sim-
plu, împodobit cu cetină de brad. Un 
cor dirijat de muzicianul C. Bărcănescu 
a interpretat litania „Mai am un singur 
dor". După slujba ortodoxă și discursul 
lui Grigore Ventura, carul funebru, la 
care fuseseră înhămați doar doi cai, s-a 
îndreptat spre Universitate, unde D. 
Laurian rostește al doilea discurs fune-
bru. Apoi cortegiul, la care se adaugă 
diverși trecători o pornește pe Calea 
Victoriei, Calea Rahovei și se îndreaptă 
spre cimitirul Șerban Vodă, denumit azi 

Bellu. Patru elevi ai Școala normală de 
institutori din București au purtat pe 
umeri sicriul pînă la mormînt, unde a 
fost îngropat sub „teiul sfînt” din cimiti-
rul Bellu cum scria chiar Caragiale în ne-
crologul său, În Nirvana. 
 
Despre moartea poetului, G. Călinescu 
a scris:  
     „Astfel se stinse în al optulea lustru 
de viaţă cel mai mare poet, pe care l-a 
ivit și-l va ivi vreodată, poate, pământul 
românesc. Ape vor seca în albie și peste 
locul îngropării sale va răsări pădure 
sau cetate, și câte o stea va veșteji pe 
cer în depărtări, până când acest pă-
mânt să-și strângă toate sevele și să le 
ridice în ţeava subţire a altui crin de 
tăria parfumurilor sale.” 
 
Tudor Vianu a spus: „fără Eminescu am 
fi mai altfel și mai săraci" 

15 iunie 2014 
  125 de ani de la trecerea la 

cele veşnice  poetului Mihai Eminescu 

Vietile sfintilor 

” 

M 

http://poienita.iasi.mmb.ro/2436-viata-crestina
http://poienita.iasi.mmb.ro/2436-viata-crestina
http://www.doxologia.ro/apostol/ap-fapte-9-32-42
http://www.doxologia.ro/evanghelie/ev-ioan-5-1-15
http://www.doxologia.ro/evanghelie/ev-ioan-5-1-15


 

 2 

Publicaţia „Viaţa Creştină” este editată şi distribuită 
gratuit de Parohia Sf. Arh. Mihail și Gavriil - Poieniţa 

    Adresa: sat Hârtoape, com. Vânători, jud. Iași 
    Pr. Marius Ionuţ Tabarcea | Tel. 0745 77 64 56 

mail: parohia.poienita@yahoo.ro | web: poienita.iasi.mmb.ro 
www.facebook.com/parohiapoienita 

 

uzi ce spune Mântuitorul în Evan-
ghelie, ca să arate care-i lumâna-

rea noastră: Așa să lumineze lumina 
voastră înaintea oamenilor - și apoi 
arată care-i lumina - ca, văzând oame-
nii faptele cele bune ale voastre, să-L 

slăvească pe Tatăl vostru Care este în 
ceruri. 
    Un om, creștin bun în sat la voi, ca-
re nu înjură, nu fură, nu fumează, 
duce viață curată cu soția, postește 
toate sfintele posturi, lunea, miercu-

rea și vinerea; merge la biserică regu-
lat, crește copiii în frica Domnului, 
acela este o lumină pentru tot satul. 
Măi, pe cutare nu l-ai văzut niciodată 
în crâșmă, nu l-ai auzit vreodată în-
jurând, l-ai vazut totdeauna la biseri-
ca, ai văzut copiii lui cum se închină, ai 
văzut că-i milostiv, ai văzut că postește 
sfintele posturi, merge la mărturisiri 
cât mai des, este o lumină pentru tot 
satul. Asta-i lumina. Faptele bune. 
    Poți să ai un milion de lumânari, nu-
ți ajută nimic la moarte. Cine le-a 
aprins lumânarea la cei care au murit 
pe front? Iată lumina: daca au avut 
fapte bune, aceea-i lumina. 
    Lumânarea este un simbol. Dacă o 
aprinzi este bine, dacă nu poți, nu-i 
nimic. Faptele bune merg cu noi, nu 
lumânarea. 
 
    Nu-i o primejdie dacă ai murit fără 
lumânare, este primejdie dacă ai 
murit nespovedit, neîmpărtășit. 
 

(Ne vorbește Părintele Cleopa 8, 
Ediția a III-a, Ediție îngrijită de Arhi-

mandrit Ioanichie Bălan, Editura Mă-
năstirea Sihăstria, Vânători-Neamț, 

2010, pp. 127-128) 

 

Părintele Iustin a plecat la Domnul. Am ră-
mas orfani de un mare părinte duhov-
nicesc dăruit de Dumnezeu țării noastre, 
un adevărat „apostol al neamului româ-
nesc”, iar acum un rugător în cer pentru 
Biserică şi Ţară. A răbdat chinuri de nede-
scris în închisorile comuniste de la Aiud, 
Baia Sprie, Gherla şi Periprava. Jertfa pă-
rintelui, scrisă cu litere de sânge pe filele 
neamului nostru, ne rămâne ca un îndemn 
la luptă şi sacrificiu, în aceste momente de 
grea cumpănă prin care trecem cu toții. 
     I-am trecut pragul, copii, bătrâni şi ti-
neri, preoți, monahi şi monahii. Pentru 
fiecare a avut mereu câte o vorbă bună, 
câte un sfat ziditor de suflet. L-am asaltat 
de atâtea ori şi, deşi era obosit şi suferind, 
ne-a primit pe toți, renunțând la puținele 
ore de odihnă, pentru a se dărui semenilor 
săi. Ne-a primit, ne-a iertat şi ne-a binecu-
vântat. 
     Câți dintre noi, însă, i-am urmat sfa-
turile?Ne eliberam sufletele de poveri gre-
le, care rămâneau toate pe umerii părinte-
lui. El se ruga pentru noi toți. Însă dintre 
noi, câți am renunțat la păcate, făcând 
ascultare de părintele Iustin? Am adus cu 
noi şi am lăsat pe seama rugăciunii fier-
binți a părintelui mii de boli trupeşti şi 
sufleteşti, neputințe, depresii, apăsări, 
supărări. Mii de păcate. Plecam din chilia 

părintelui parcă zburând, plini de harul şi 
rugăciunile sale. Apoi ne întorceam la ve-
chile noastre metehne. Părintele ştia şi 
suferea mult pentru îndârjirea noastră. 
Dar ne ierta mereu pe toți. Copleşit, însă, 
de greutatea păcatelor mărturisite de cei 
care îi treceau pragul, părintele mărtur-
isea: 
“Când ai de a face, ca duhovnic, cu ceata 
aceasta nesfârşită de penitenţi, îţi trebuie 
o răbdare ca a lui Hristos ca să nu te în-
grozeşti de felul în care satana lucrează în 
lume cuprinzând sufletele oamenilor. Dia-
volul este foarte iscusit în a îndemna pe 
oameni la păcat şi foarte inventiv în a 
insufla păcatele de tot felul în inima oa-
menilor. Apăsaţi de greutatea păcatelor 
enorme, oamenii vin aici să şi le spună. 
Unele păcate sunt grele ca iadul, te îngro-
zeşti ascultându-le, cad peste tine, ca du-
hovnic, asemenea unor bolovani imenşi şi 
strivitori. Atunci stau şi mă rog să mă a-
pere Dumnezeu de slăbiciuni sufleteşti şi 
de încrâncenarea inimii. Şi se risipeşte 
spaima păcatului grozav şi penitentul 
pleacă uşurat“. 
     Timp de 17 ore pe zi, cu pauze foarte 
mici, părintele primea pelerini din toate 
colțurile țării. Înțelegem, oare, măcar a-
cum sensul acestui sacrificiu imens? Ală-
turi de miile de oameni pentru care se ru-
ga, părintele ardea ca o torță vie pentru 
întreg neamul său. Dar constata, cu amă-
răciune, distrugerea tinerilor aflați sub in-
fluența nefastă a Occidentului, pervertirea 
copiilor prin flagelul pornografiei, intro-
ducerea măsurilor de control şi subjugare 
a populației, ruinarea economiei şi agricul-
turii, lipsa modelelor autentice, în sfârşit, 
toată criza materială şi spirituală care zgu-
duie şi acum țara noastră. Spunea, cu tris-
tețe, părintele: 
„A ajuns românul nostru acum de bat-
jocura Occidentului, cerşetor în toată lu-

mea, dar acesta nu este decât un plan sa-
tanic care caută să compromită un popor 
ortodox ca românii. Orice străin care ar 
trece pe la noi în timpul unei sărbători 
creştine, dacă intră să stea într-o biserică 
o oră sau jumătate de oră îşi va da seama 
ce înseamnă ortodoxia românească şi ce 
este românul. Nicio altă ţară nu se poate 
compara cu suferinţa neamului românesc, 
prin numărul mare de martiri, de mărturi-
sitori pe care l-a dat şi prin viaţa creştină 
pe care a dus-o fiecare deţinut în puşcărie, 
că nu-i mai încăpeau închisorile, celulele, 
podurile şi beciurile Securităţii. Ce putem 
să spunem de o naţie ce nu s-a făcut vred-
nică de o astfel de suferinţă? Se poate ea 
compara cu una suferindă? România nu e 
valoroasă prin aurul şi alte bogăţii mate-
riale, aşa cum se laudă occidentalii, pentru 
că astea pier degrabă, ci prin jertfa şi va-
loarea ei spirituală.” 
     Înțelegând sensul suferinței neamului, 
părintele Iustin profețea un nou val de pri-
goană, urmare a păcatelor noastre. Era 
convins, însă, că românul, obişnuit cu gre-
utățile, va reuşi, prin rugăciune, să treacă 
peste nenorocirile ce vor urma. 
„Oricum nu ne vom şterge păcatele până 
când nu vom trece printr-un val aspru de 
suferinţă şi prigoană. Şi dacă azi suntem 
aşa cum suntem, este din cauză că Dum-
nezeu vrea să ne pregătească neamul ca 
să se înfăţişeze curat, gata spre Înviere (…) 
Românul a învăţat că din această criză nu 
vom putea scăpa niciodată decât ridicând 
mâinile la cer şi plecând genunchii noştri la 
pământ... Românul va reuşi, poate alţii nu 
vor reuşi…” 
     Noi, cei care am primit ajutorul părinte-
lui Iustin, suntem datori să ducem mai de-
parte lupta sa pentru revigorarea neamu-
lui. Să ne întoarcem la satele noastre, să 
luăm în stăpânire pământurile noastre 
strămoşeşti. Să umplem bisericile noastre. 
Să reînvățăm obiceiurile şi tradițiile lăsate 
moştenire de bătrânii noştri. Să cinstim 
memoria martirilor noştri. Este ceea ce şi-
a dorit părintele Iustin pentru țara sa. 

Irina Nastasiu | www.doxologia.ro 

A 

Omagiu Părintelui Iustin 

Ce se întâmplă dacă a murit omul fără lumânare? 

Lumânarea este un simbol. Dacă o aprinzi este bine, dacă nu 
poți, nu-i nimic. Faptele bune merg cu noi, nu lumânarea. 

1 an de la trecerea la Domnul 
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